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ge energisystemer til gavn for beskæftigelsen 
og landets økonomi. 

Det er forslagsstillernes håb, at de her 
fremsatte forslag vil igangsætte en hårdt til- 
trængt debat om elforsyningen herhjemme. 
Vedtages forslagene, tages de første vigtige 
skridt henimod en mere tidssvarende lovgiv- 
ning på elforsyningsområdet. 

Karl Nielsen (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om fredning 

af  Harboør Tange og Agger Tange. 
(Beslutningsforslag nr. B 32). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Steen Folke (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en mere 

progressiv bistand til u-landene. 
(Beslutningsforslag nr. B 42). 
Forslaget til folketingsbeslutning er en 

uændret genfremsættelse af et forslag, der 
første gang blev fremsat den 9. februar 1983 
(se Folketingstidende 1982-83, forhandlinger- 
ne sp. 5668 og tillæg A sp. 3031). Forslaget 
var til I. behandling den 18. februar 1983, 
men da forslaget blev debatteret i umiddel- 
bar forlængelse af en langvarig redegørelses- 
og forespørgselsdebat om principperne for 
bistand til udviklingslandene, var der ikke 
tale om nogen -realitetsbehandling. Dette 
fremgår af folketingets forhandlinger, spalte 
6565 ff. 

Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 
slagets tekst og de bemærkninger, der ledsa- 
ger dette. 

Tommy Dinesen (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en frivil- 

lig sabbatordning. 
(Beslutningsforslag nr. B 43). 
Socialistisk folkeparti genfremsætter her- 

med beslutningsforslaget om en frivillig sab- 
batordning. 

Forslaget går ud på, at lønarbejdere skal 
have ret til fra et halvt til et helt års orlov 
med garanti for at kunne vende tilbage til 
deres arbejdsplads. Under sabbatperioden 
oppebæres fuld arbejdsløshedsunderstøttelse. 
Baggrunden for genfremsættelsen er, at for- 
slaget blev fremsat første gang i slutningen af 
sidste folketingssamling og derfor ikke nåede 
at blive behandlet i arbejdsmarkedsudvalget. 

Samtidig mener SF, at der i denne rege- 
ring ikke arbejdes seriøst for at nedbringe 
arbejdsløsheden. 

Forslaget skal ses i sammenhæng med an- 
dre forslag fra SF om nedbringelse af ar- 
bejdsløsheden, f.eks. om betalt frihed til ud- 
dannelse og afspadsering og begrænsning af 
overarbejde. 

Forslaget er beregnet til at kunne sætte 
50.000 i arbejde, og da man får arbejdsløs- 
hedsunderstøttelse i sabbattiden, er der så 
godt som ingen udgifter forbundet dermed 
for samfundet. 

Forslaget betyder en bedre og mere retfær- 
dig fordeling af det arbejde, der findes. 

Fjerde næstformand (Arentoft): 
Jeg skal allerede nu meddele, at den på 

dagsordenen under punkt 14 opførte sag ef- 
ter ønske fra forslagsstilleren udgår af dags- 
ordenen for mødet i dag. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om meddelelse af orlov til og ind- 
kaldelse af stedfortræderen for folketingsmedlem 
Bollmann. 

Fjerde næstformand (Arentoft): 

Den pågældende har søgt om orlov i hen- 
hold til forretningsordenens § 42, stk. 3, litra 
d, jfr. stk. 4, på grund af midlertidig udsen- 
delse i offentligt hverv. 

Hvis ingen gør indsigelse, vil jeg betragte 
det som vedtaget, at der meddeles den på- 
gældende orlov som ansøgt fra og med den 
29. november 1983, og at stedfortræderen 
indkaldes som midlertidigt medlem. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
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2) Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

Forhandling 

Annelise Gotfredsen (KF): 
Folketinget har nu vedtaget at meddele 

orlov til et medlem og at indkalde stedfor- 
træderen. 

Som ordfører for udvalget til valgs prøvel- 
se skal jeg tillade mig at gøre indstilling om, 
at stedfortræderen godkendes som midlerti- 
digt medlem af folketinget. 

Hr. Bollmann er valgt i Vejle amtskreds, 
og i anledning af hans orlov indkaldes l. 
stedfortræder for centrum-demokraterne i 
denne amtskreds, direktør Villy Jørgensen. 

Udvalget til valgs prøvelse har i et møde i 
dag behandlet denne sag, og jeg kan herefter 
på udvalgets vegne afgive følgende: 

Indstilling 

Direktør Villy Jørgensen godkendes som 
midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 29. november 1983. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Udvalgets ovennævnte indstilling 
vedtoges enstemmigt med 127 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 
7: 

Forespørgsel til energiministeren [om 
D.O.N.G.s økonomi]. 

Af Maisted (FP). 
(Forespørgslen anmeldt 22/11 83). 

Fjerde næstformand (Arentoft): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er gi- 
vet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

4) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 
8: 

Forespørgsel til udenrigsministeren [om 
Danmarks stemmeafgivning i FN vedrørende 
resolutionsforslagene L 3 og L 431. 

Af Gert Petersen (SF) og Steen Folke 
(VS). 

(Forespørgslen anmeldt 24/11 83). 

Fjerde næstformand (Arentoft): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er gi- 
vet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

5) Tredje behandling af lovforslag nr. L 31: 
Forslag til lov om ændring af lov om dag- 

penge ved sygdom eller fødsel. (Forlængelse af 
dagpengeperioden ved barsel og adoption). 

Af Lone Dybkjær (RV) m.fl. 
(Fremsat 7/10 83. Første behandling 11/10 

83. Betænkning 22/11 83. Anden behandling 
24/11 83). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Mette Groes (S): 
Socialdemokratiet kan stemme for både 

dette og det følgende lovforslag. Vi har ikke 
fået alle vore ønsker opfyldt, men vi finder 
alligevel, at forslagehe er et klart gode for 
både mødrene, børnene og ikke mindst fæd- 
rene, så vi stemmer for. 

Agerschou (SF): 
Om lidt vil et stort flertal i folketinget ved- 

tage en længe og hårdt tiltrængt forbedring 
af barselorloven. Efter SFs opfattelse er for- 
bedringen ikke vidtgående nok, men dog en 
klar ændring i positiv retning, hvorfor vi vil 
stemme for begge lovforslag. 

Det er naturligvis paradoksalt, at denne 
forbedring kommer under en konservativ 
regering, der i øvrigt gennem det sidste år 
har fået gennemført omfattende, uanstændige 
og asociale forringelser for de i forvejen mest 
trængte grupper i befolkningen. Det synes 
jeg socialdemokratiet skal spekulere en del 


